PIONEERS IN SCIENCE AND TECHNOLOGY SERIES
ORAL HISTORY OF KENNETH RUSH
Interviewed by Clarence Larson
Filmed by Jane Larson

November 6, 1985
Transcribed by Jordan Reed

MR. RUSH: …since I am now 74 years old. This shouldn’t take more than an hour and a half, but I can remember very clearly of course when I was born, on January 17, 1910. My father and mother, at that time, had two children and were on a trip to the West. My father had a brother who had moved out to California and had a ranch there. They decided to visit him and they stayed out west for several months. I should say where they started from, which was Tennessee, East Tennessee, Greeneville. It was the capital of our county, Greene County, and my ancestors had lived in Virginia and Tennessee since early colonial times. Well, on this trip west, they went to California, went north into Canada and came back through Washington State where they stopped in Walla Walla, Washington, long enough for me to be born. I have been explaining ever since why I was born in Walla Walla, Washington, where, by the way, the penitentiary is located, I understand. But in any event, when I was able to travel, they came on back to Tennessee and my father had contracted tuberculosis and died two and a half years later. So, I really don’t remember him at all. My memory does start about that time when I was two and a half because I remember moving from a fairly large house to a smaller house and from then on, I have a fairly good memory of the highlights of my career.

MR. LARSON: That is really remarkable. Most people can’t go back until their fourth year. You are apparently one of the unusual individuals who are able to remember things at age three. 

MR. RUSH: It may have been that the death of my father was of such a traumatic nature that it awakened my consciousness, but even more, some of our children say they don’t remember much before five or six. Some people have very dim recollections of their childhoods, when in fact, I think the memories of my childhood are the clearest memories that I have. I hadn’t learned to block them out at that point, but in any event, I think the death of my father and the fact that my mother was very hard up and refused to go back to live with her father, but decided to stay on her own, had a very profound effect upon me. Her father was married then for the third time. He had fairly substantial land holdings and invited her to come back. She was only about 27 when my father died with three children, three young children, but she taught school. We had a small farm near Tusculum College and she inherited a small amount of money and that sort of thing. I had what I would consider almost an ideal childhood, but one that was certainly not marked by affluence or by wealth. As I grew up, I had, maybe stimulated by my father’s death, this burning desire to grab hold of life early. I didn’t know if I would die early or not. I decided when, I started reading history early, and I think when I was about seven or eight years old, I decided to be a lawyer and to go into politics. That was the burning aim of my career. I worked hard in school and as a result got through law school quite early, got through college quite early, got through high school quite early. In fact I got through high school when I was 15, college when I was 19, and law school when I was 22. I went the University of Tennessee for my AB and then I went to Yale Law School for my law degree, which incidentally, as a digression, was LLB at that point. Then when I was, by the time I had reached my sixties, all the law schools were giving JD’s instead. So for $25 I became a doctor, a JD instead of LLB. 

MR. LARSON: That’s an interesting bit of history of law education.

MR. RUSH: Brought about really by the fact that we have stereotyped our society so much that doctors get a certain amount of money and bachelors get a certain amount and of course a lawyer with a LLB who studied three years beyond college, a bachelor’s degree still kept him a bachelor, but just changed the name to JD and he becomes a doctor and therefore he gets the doctor’s salaries. And in the case, for example, of the large corporate law departments, this keeps it within the norm and within the stereotype that we have molded our society into. But in any event, I was fortunate enough in school to have a high scholastic record and be editor of the Yale Law Journal at Yale. So, I was able to, in the middle of the Depression, to get a very good job in one of the large law firms in New York City. When I went to Yale, I had no desire in the world to go to, one thing I did not want to do was go to New York City. The second thing I did not want to do was be a corporate lawyer. So I didn’t even take New York practice, or New York [inaudible] when I was at Yale. I was one of the very few who didn’t take them. This was the middle of the Depression. I graduated in 1932 and the only place I could really make a good living was in New York. In deciding which firm to go with, I talked to Thurman Arnold, who was one of my professors, Bill Douglas, who was one of my professors, and they recommended very highly that I go with Chad, Moore, and Wallace, or Park and Whiteside. They thought there was much more opportunity for rapid advance and for growth, than there was in the older firms. So, I went with Chad, Moore, and Wallace. I had a wonderful career there and the good fortune to become a corporate lawyer and went to New York, which were two things I didn’t want to do, and worked on the first registration of a security statement under the Security Act. Although I was only 23 years old, that automatically made me an expert in that area, so I worked on quite a number of registration statements for large corporations who were clients and for, we were counsel for quite a number of the large investment houses, Lehman Brothers, Hayden, Stone, and the like, and I worked on those.
MR. LARSON: You were really plunged into a very responsible position at a very early age. That is unheard of in these days to take on such tremendous responsibility.

MR. RUSH: Part of it was, of course, that the partner I was working with, was the one who handled the first registration statement under the Security Act, which was [inaudible] and that, I did most of the work, so that made me an expert. I was immediately in on it. I worked on the briefs of the American Tobacco cases which were quite famous in their day where stockholders had brought a suit against George Washington Hill, the head of American Tobacco for rewarding himself in a very unlavish way, with stock and salary and otherwise, running him into millions of dollars a year. He defended it on the basis that he had brought along this new advertising slogan, “Reach for a Camel instead of a Sweet,” and all this sort of thing, and his company had done far better than any other. American Tobacco had done better than any other. Well, these turned out to be very interesting because they went on to Judge Matton [sp?] who was head of the circuit court of appeals who gave the decisions in favor of George Washington Hill on appeal. Then they went to Supreme Court where some of them were upheld and some reversed. Later on, it turned out that Matton had had been bribed and this was a great scandal in its day. But in any event, I worked on the briefs in it. I didn’t do any of the bribing of course.
MR. LARSON: That is a fascinating story, a very important legal case in legal history.

MR. RUSH: It was a very exciting one. At that time, a very dominating one because as you know we were also having the investigations of J.P. Morgan where the dwarf jumped on his knee at the hearings, Senate hearings, and things of that sort. Then I was offered a position of teaching law at Duke. I had always wanted to return South. I decided to accept it, although very reluctantly, because I loved my work with Chad, Moore, and Wallace. They had promised me a partnership in a few years. Duke was a very, very wealthy school, and I thought I would make a good living. I went down there and I did have one of the finest years I ever had in my life. I became engaged to Jane just before, Jane Gilbert Smith, she was then, whose father was a very distinguished urologist at Methodist General in Boston. I went to Duke and taught public utilities and constitutional law and had really a great year. One of my students was Richard Nixon, which had a profound effect on my life later on.
MR. LARSON: Oh yes. That was an amazing coincidence...

MR. RUSH: It was.

MR. LARSON: …that he went to school at that same time.

MR. RUSH: He was a very brilliant scholar, second in the class, president of the student body, editor of the Duke Chronical Review, and showed great promise even then. He was the most unusual man. In fact, as I remember, although I haven’t read too much about it, he and a few others, he had no money too, just as I had when I went. I worked my way through college. I worked my way through law school and I had to earn scholarships to stay in of course, but he did the same thing and with two other men, built a cabin back in the Duke Forest where they lived while they were attending law school. This is the way I remember it, maybe it should be rechecked for factual accuracy. 
MR. LARSON: That’s an interesting story. I’d never heard that before. 

MR. RUSH: I never visited the cabin and that was only hearsay that I heard this when I was there, but in any event, we had a great year. I was offered a position by Union Carbide Corporation. Yale had recommended me to them in their law department working with the president and I went up to, on my way up to Boston, I talked with Union Carbide and it was a very splendid offer. I was visiting Jane in Boston and stopped to see them. I thought about it, went back to Duke, talked to them. They told me they were going to advance me to full professor, so things looked very promising there. I decided to stay at Duke. I sat down and wrote a letter to Fred Haggerson, president of Union Carbide, to-be. He wasn’t president then, but he later on was. He was in the top management and told him that I decided to stay at Duke. I walked out, I was then engaged to Jane, I walked out of the law school building and put the letter in the mail box, held onto it and pulled it out, and thought, “Well, I’d better think it over overnight.” I thought it over overnight and then decided and changed my mind and decided to go back to New York.

MR. LARSON: That was a very difficult decision.

MR. RUSH: Very difficult decision. So I went to Union Carbide. I went to Union Carbide and had a very interesting career with them. 

MR. LARSON: What year was that?

MR. RUSH: That was 1937.
MR. LARSON: 1937, you joined Union Carbide.

MR. RUSH: When I went with them, the big thing underway at that time was anti-trust. Thurman Arnold had become my friend, had become head of the anti-trust division, my former teacher and was indicting corporations throughout, right and left. When I was teaching at Duke that year, I had asked him to come down and make a speech to the law school. He and I then drove together out for a seminar, so to speak, a formal meeting with some teachers of the law school professors at Lon Fuller’s house, who later became a very distinguished professor at Harvard and was a great friend of Richard Nixon. On the way out, Arnold was telling me how…
[Camera falls]

MRS. LARSON: Sorry.

MR. RUSH: Thurman Arnold was telling me how stupid Lawrence Corporate offices were. He said, “I can understand their violating the anti-trust laws right and left in the past because those weren’t considered violations. No one did anything about it. So they would make agreements, allocate a territory, they had exclusive agreements for the sale of their products and did all sorts of things.” He said, “All I have to do is walk in, get their papers, they’re guilty and I’ve got them.” 
MR. LARSON: That’s an amazing story because the anti-trust was in effect for 30 years, was it not? On the books, so to speak.

MR. RUSH: It had been in effect, starting with the Sherman Anti-Trust Law, in 1898, and then the [inaudible] Anti-Trust Laws superseded that, under Wilson, and you had the breakup of large corporations like Standard Oil of New Jersey, American Tobacco Company, American Sugar Corporation, things of that sort, U.S. Steel, but price fixing agreements which were illegal among competitors, divisions of territory, the fixing of prices by the manufacturer that could be charged by the wholesaler and the retailer, exclusive dealing, where you could only deal with one manufacturer’s products or he wouldn’t let you, if you didn’t deal only with his then he wouldn’t let you sell his and the dominant corporations of course benefited from that. There was no enforcement of anti-trust in that sense. Thurman Arnold was just indicting everyone as I said. Well, when I went with Union Carbide, I immediately got ahold of Mr. Haggerson and said, “Now, the thing for us to do is not to be as stupid as Thurman Arnold says we all are. We should put in what is called a file preservation policy. Under that file preservation policy we will destroy all files except for two years plus the current. We’ll go through all those files and call them out and be sure that we don’t just convict ourselves as soon as they walk in.” 

MR. LARSON: Yes, a very prudent course of action.
MR. RUSH: So we started this massive campaign of file preservation as we called it and destroyed carload after carload of files. We put a big part of the law department on reviewing files and taking out materials that indicated that we were, had violated the law in the past, and then we changed the tactics so that we weren’t violating the law anymore. We were, under the new concept of the law, we were living up to it. But we had I guess maybe several dozen of investigations and we were never indicted. You couldn’t convict us with our own papers.
MR. LARSON: Oh yes.

MR. RUSH: This, of course, helped my reputation quite a bit and it also gave me a thorough knowledge of Union Carbide, because in the course of this, I talked with all the top officers of all the divisions. I got acquainted with the files. I was in charge of this, reviewed everything. So, I knew more about the corporation than anyone had ever done, I suppose, through this massive input that I was getting from everywhere. 

MR. LARSON: And because of the diversity of Union Carbide there was such a tremendous number of products and activities that had to be reviewed. 

MR. RUSH: Yes.

MR. LARSON: So, it must have been a real education to try to master all of these things.

MR. RUSH: It really was and of course Union Carbide is a highly technical company as you so well-known and I knew very little about, I hadn’t even taken chemistry when I went to college, or physics. I knew very little about this, but I learned a tremendous amount in this process that I just described. Then just as we were bringing this, reorganizing the company in terms of behavior and destroying the evidence of prior misbehavior, which was not considered misbehavior when it was done, the war started in Europe. We were desperately short of many things in our country. One of the things that I got into in the very beginning as a lawyer was synthetic rubber. The synthetic rubber program was very vital because the rubber of course from the Far East had been cut off. Our stockpiles of rubber were very, very low.

MR. LARSON: Yes, I understand that not only were we cut off, but even some of our stockpiles had accidental fires and were…

MR. RUSH: This was later on, Clarence. We had that big fire in Rhode Island where a large quantity of rubber was burned up. We were cut back to about 100,000 tons, as I remember it, of rubber at one point during the war. You couldn’t fight the war without rubber. So, we started the synthetic rubber program back really in the 1940’s. Union Carbide’s role in it, the big shortage of synthetic rubber was made primarily then, Buna-S as it was called, by butadiene and styrene. There are specialty rubbers like neoprene, but their big thing was butadiene and styrene. There was no shortage of means to make styrene. Almost anyone could make it. The big shortage was in butadiene. There was no commercial production of butadiene. The oil companies could make it from butylenes primarily. We wanted to make it from synthetic alcohol, which we were the big producer of in the country and we were the largest alcohol producers in the world, but it was synthetic, not grown, not from grain. We were working with a rubber reserve company, a division of the Reconstruction Finance Corporation, the RFC, headed by Jesse Jones, who was also the head of the rubber reserve. Then John Snyder later on became the head of those, under Jesse Jones. We were in this from the beginning. I was in on it. Jim Rafferty was in charge of it for the corporation. Earl Thompson was the engineer, vice president for engineering and construction of our chemicals corporation and I was the lawyer and what you might call negotiator. Earl and I went down. This lasted for a long time. The question was: would we pull our know-how with the rubber company, with the oil companies, what would be the source of raw materials, what methods would be adopted and all of this. Finally, we worked out a series of agreements and I worked them out for us with a rubber reserve where we build butadiene plants. We were to build them in Institute, West Virginia, and Louisville, Kentucky, and we supplied the know-how for another butadiene plant to be built in Paducah, Ohio [Kentucky], and operated by Goodyear Rubber Company. We started, without a pilot plant or the like, we were able to bring our butadiene plants into production and our butadiene supplied 98 percent of the synthetic rubber produced in World War II. 

MR. LARSON: That’s an amazing, amazing story, how you started from almost nothing, came up with a totally new raw material, ethyl alcohol, which is now available in such large quantities to produce a very valuable resource…

MR. RUSH: Exactly.

MR. LARSON: …without which the country could not have carried on adequate war efforts. 

MR. RUSH: We had a letter from President Roosevelt saying that without our, what we had done, what Union Carbide had done, the war could not have been won. You can say that about other things also, of course.

MR. LARSON: Oh yes.

MR. RUSH: But none-the-less, it was very, very a major thing. We also built about 35 other plants in the war effort by Union Carbide, covering the proximity fuse, polyethylene, which we built a plant on this, covering a lot of specialty metal plants, and we built a lot of plants for the support of the atomic energy program, which I will come to in just a moment. Then we of course built a number of plants financed by the government, of products that we made ourselves. They gave us money to build electrode plants, graphite plants, things of that sort. I negotiated all of these plants with the government and was the one under Jim Rafferty who was watching them. So, I got well acquainted also across the board with a lot of the people in our corporation and with a lot of governmental people. I first became acquainted with the atomic energy program in 1971, in 1941. I’m getting ahead of myself. Some of our people, George [inaudible], and others had been associated with it distantly, but we were then asked to come in and join in on helping to supervise the construction of Oak Ridge and operate Oak Ridge once it was built. This was the gaseous diffusion plant. I won’t go into the various, the electromagnetic plant of Eastman Kodak, which you were associated with, and of course we had DuPont’s plants, plutonium plants and all of those. But the gaseous diffusion plant also was started without a pilot plant or anything and turned out to be a great success and was quite a saga, which I won’t go into now. We were deeply in that program throughout.
MR. LARSON: Also, I believe the fact that you had built this expansion in graphite made it possible to operate the Hanford plants…

MR. RUSH: That’s right.

MR. LARSON: …without which they could have not been constructed.

MR. RUSH: That’s right. Our special graphite plants, and we also had our special metal plants and in cryogenics we had special plants. We were in quite a large, broad area here. We all know the story of Oak Ridge and the story of the bomb and how it exploded and all that, but that was, Carbide played a very important role in all of this. After the war, we then were asked to operate the remaining facilities at Oak Ridge. You were in charge, of course, of that after Clark Center. George Felbeck was the one overall in charge.

MR. LARSON: Yes.

MR. RUSH: Then Clark was the one in charge on the ground and you succeeded Clark Center in charge. But before you came over with Eastman Kodak.

MR. LARSON: That’s correct.

MR. RUSH: You were in charge of Y-12 and the laboratories.

MR. LARSON: That’s correct.

MR. RUSH: The development facilities and the laboratories successfully, and then the whole thing down there. Well, that was a very interesting thing. I think Carbide probably played one of its finest roles in World War II. Anyway, in 1944, Fred Haggerson became president succeeding Ben O’Shea and I was put on the management committee and then continued in a duel role of assistant to the president, Fred Haggerson, and then working with all the departments and also being a lawyer, I negotiated most of the important contracts of the corporation and then became a vice president in 1949. In 1952, Fred Haggerson, Morse Dial succeeded Fred Haggerson as president and Morse, then Fred Haggerson then died that year. So Morse was in complete control. He and I had been rivals for the presidency. He won of course. I was much too young, they felt and this meant that we were not all that close. I seriously considered leaving Carbide and going down to one of the large law firms. I was worth at that time, up in the millions of dollars from my stock plans and the like. So, I wasn’t financially worried. Morse then offered me, however, he made me what we called the first group vice president. I was given everything outside the United States under my control. Evidently, also the nuclear, which I had also been in charge of all the way through, and also the ore, uranium, vanadium, tungsten, chromium, manganese, all the ores, and put on a new committee that was formed called the appropriations committee, which was the senior committee of the corporation. I had the good fortune to preside over an expansion of our overseas operations from about seven percent of the corporation’s total sales in earnings to about 35 percent which…
MR. LARSON: That was an amazing growth there that took place.

MR. RUSH: It was a good growth. Then I was made executive director, then an executive vice president, then became president in 1966. The chairman was Bernie Mason, a very close friend of mine, and we worked very well together. I was enjoying being president very much when I was sitting in my office one day and the telephone rang and Peter Flanigan from the White House was on the telephone and Peter said that President Nixon would like for me to be ambassador to Germany. This came as a bolt from the blue. I had seen President Nixon from time to time in New York, while he was practicing law. I had seen him at the golf courses. I had seen him at dinners and had supported him of course always, but I financially was never a big contributor, but I immediately went on his industry advisory committee in, when it was formed and contributed a total of $3,000 which is not very vital to his campaign. [Inaudible] the president, when President Nixon became president was considering me, he wanted me in the administration and his first consideration was that I should be secretary of the treasury and then he was thinking about the CIA and then it turned out to be ambassador to Germany. 
MR. LARSON: I suppose that had some relation because of your extensive international experience in industry, so to speak.

MR. RUSH: I think so. I think so, but we, I then was very torn because obviously I would lose a lot of money. My salary would go down to less than 10 percent of what it was if I became ambassador to Germany. I would have to give up all my stock options and various and sundry other things. My pension would be much less and my life was pretty well set. We had lived, throughout our married life, Jane and I lived in New York, environs of New York. We liked it there. I had all my clubs and everything. It was a very constructive life. So, it was really a serious matter. I talked to Jane about it and she, as she always has, she would go along with whatever I wanted to do. So I thought it over and decided to accept. One reason I was able to accept was that we had behind me, Perry Wilson, a very able man who worked for me through the years, and I had known from the very beginning of his rival with Union Carbide from the old Bic Light Company, in 1940, which we had acquired. So, he, I thought, was in the position to take over as president. So, I did go to Germany. Now the big thing about Germany was that President Nixon already had in mind his foreign policy of trying to bring about a détente with the Soviet Union and a [inaudible] with China. Of course, there was no possibility of a détente with the Soviet Union unless we could work out a Berlin agreement, unless we could work out a means of removing Berlin as the focal point of the Cold War with the Soviet Union. The Cold War was still going on at that time, of course, in a rather virulent way. We had had the invasion of Czechoslovakia in 1968, the year before President Nixon was elected, a collapse of our relations with them. When I arrived, the day I arrived in Germany, there was a blockade around Berlin of all traffic going into Berlin, which occurred periodically. Shortly after my arrival in Germany, we met with [inaudible]. President Nixon had indicated on his trip to Europe in February 1970, shortly after he became president. He went to Europe to emphasize that he put Europe first in our importance with foreign relations and that NATO [North Atlantic Treaty Organization] was certainly considered by him to be paramount for our alliances. In a trip to Berlin, he said he hoped we could improve relations in Berlin, that we could bring about a better way of dealing with Berlin. Well, we then were able, we sent a letter in August of 1970, ’69, I’m sorry, ’69, to… I miss stated dates, I’m sorry. The election was in ’68. He took office in, of course, January of ’69, and it was in ’69 that all these things took place. I went to Germany. In August of ’69, we sent a letter, that is our government, sent a letter to the Soviet Union suggesting that we try to have some talks to see if we can improve relation conditions around Berlin, in and around Berlin. We hadn’t had any reply, but in September, we had the elections in Germany and the surprise coalition of the FDP [Free Democratic Party], and the Socialists, the CSU [Christian Social Union], I mean the SPD [Social Democratic Party], so that the SPD and the FDP were able to form a coalition government with [Willy] Brant as the first socialist chancellor in the history of the republic. It started in 1949 and Brant came in and almost immediately started his Ostpolitik. The concept of the Ostpolitik was that Germany is situated in the heart of Europe and must have better relations with the countries to the East. [Konrad] Adenauer’s policy had been much more one of being entirely pro west, of close alliance with France, NATO, and the Cold War continuing with the East. Brant’s approach was, as I say, to improve relations with the Soviet Union and in August of 1970, he was able to bring about an agreement with the Soviet Union, the Moscow Agreement under which, in essence, would be a sort of peace treaty following World War II, where Germany, the Federal Republic of Germany said that they would, borders would not be changed except by peaceful means, force would never be used to change borders. In essence, he accepted the post-war borders, where a big part of Prussia is in Poland, part of Germany is in Czechoslovakia, where East Germany and West Germany are one nation, but separate states, so to speak, and as a result of this President Nixon, [Henry] Kissinger and the State Department were worried that Germany might be leading itself back into a position of ambivalence with regard to East and West and perhaps toward neutrality. You know, as Gerda said, “Two hearts beat within my breast, one for the East, one for the West.” This was a cause for real concern. The Ostpolitik was a cause for real concern. Meanwhile, we continued our negotiations, the four power negotiations on Berlin. Berlin, as you may remember, is under so-called four power control. That is, the Soviet Union has their sectors east of Berlin, then the French, British and Americans have their sectors in West Berlin. The Soviets’ position, however, was that East Berlin is the capital of the sovereign GDR, German Democratic Republic, and that the reason that there are no four rights over Berlin, over all of Berlin, that West Berlin is a city-state and that the Federal Republic of Germany has no right to be there at all. They didn’t contest the right of the three powers to be there occupying West Berlin, but their position was that the Federal Republic of Germany had no right to be there at all. Of course, our position is that the Federal Republic of Germany, that we have four power rights over all of Berlin, that we have a right; the three powers have a right to allow the Federal Republic of Germany and West Berlin to have any relationship we want them to and that all the government departments and the like are there properly, and that the ties between the Federal Republic of Germany and West Berlin can be strengthened as much as we want to strengthen them. In essence, we have completely conflicting concepts of the legal status of West Berlin, the western sections of Berlin and East Berlin. The negotiations continued back and forth for a long time. The first ones started, as I remember it, in March of 1970. Then it was pretty clear that we were never going to get anywhere I talk to, because our own position was so hardlined. The Soviet position was so hardlined, and the French and British position were so hardlined that there was no give by any side. Plus, the Russian ambassador to East Germany and the representative in the talks did not really want to have an agreement. He had been there. He was an old hen, had been there for years, and was an extremely hardline. My colleagues in the negotiations were [Jean] Sauvagnargues, Ambassador from France, and [Roger] Jackling, Ambassador to the Federal Republic from the United Kingdom, two very able men to work with, and I…

MR. LARSON: Yes. It seems to me you were right in the middle of an almost impossible situation there with the change of government there in Germany and the hardline. You had allies with different points of view, I suppose, on this.

MR. RUSH: Although the allies were united in their point of view and that was completely hardline. That was that our position. We couldn’t give up our position at all.

MR. LARSON: Oh, I see.

MR. RUSH: So, it was pretty well frozen. Meanwhile, the Ostpolitik, the [inaudible] as it was called, between the Ostpolitik abroad and Berlin was set forward by Brant, namely that he could not go forward with the Russian agreement, Moscow agreement, or the agreements with Poland, or Czechoslovakia or the like, unless we had a Berlin agreement. I then finally, in early 1971, went to talk to, talked President Nixon and to Kissinger, I saw no way of making any progress on this thing, and then at President Nixon’s direction, one night I was called back from Berlin, in February, I guess it was, of ’71, and I had a talk with John Mitchell, in John Mitchell’s house, Martha cooked the dinner, and Henry Kissinger. Henry agreed that President Nixon could arrange with [Leonid] Brezhnev through Kissinger and O’Brennan [sp?] for me to have secret talks with Broshenoff [sp?] to see if we could break the logjam. This, I went back to Germany and prepared to do this, but it became pretty obvious that it was impossible to do this because one, they had to be held in East Berlin, and in West Berlin, and it couldn’t be secret because everyone knew when I went to East Berlin and everyone knew when he came to West Berlin. Plus, he didn’t speak English at all. I didn’t speak Russian. He was very hardline. We then decided that I would have my secret talks with Falin, the Russian Ambassador to the Federal Republic in Bonn. Falin spoke good English, very brilliant man, and not a hardliner. Bonn designated Bar, his representative with whom I could talk with regard to the secret talks and I took Bar with me at times and I started having my secret talks with Falin. We developed the essential things, but namely a sense of mutual trust after a while. We really did want an agreement. They didn’t think we wanted one. We didn’t think they wanted one. Each thought the other was trying to double cross the other and we gradually worked it around to where we were able to make progress and we kept making progress and finally we solved all the problems and we had a Berlin agreement. The problem then was how to get the Berlin agreement approved in the four power talks, which were going on at the same time and how to get the State Department, who knew nothing of this and my own staff to go along with this agreement.
MR. LARSON: I was wondering what are some of the highlights of the things that you had to turn around in order to come to this middle-ground?
MR. RUSH: The big highlights were, the two biggest issues were we wanted the Soviet Union to, in essence, guarantee freedom of access between the Federal Republic of Germany and Western sections of Berlin, West Berlin. The Soviet position was that they had nothing to do with that. That this was over the territory of the sovereign German Democratic Republic, East Germany, and they would not guarantee it at all, and that East Germany was entitled to cut it off, or do what they wanted to. We insisted that they had to be the ones to guarantee that we had access. That was the big thing that we wanted so that you didn’t have blockades, so that you were, in essence, allowed freedom of movement from the Federal Republic of Germany and West Berlin. 
MR. LARSON: Now West Berlin was 60 to 80 miles inside the East Germany…

MR. RUSH: It was all the way inside East Germany.

MR. LARSON: …East Germany.

MR. RUSH: It was surrounded by East Germany, completely.

MR. LARSON: Completely surrounded.

MR. RUSH: The other thing was that the Soviet Union was insisting that all ties between the Federal Republic of Germany and West Berlin be broken, that there be no offices of West Germany, military offices in West Berlin, that the chancellor and President not visit West Berlin, that they not supply money, that they not subject them to the laws of the Federal Republic of Germany, in essence break the ties, which meant that the city would be destroyed. It wouldn’t be alive at all. They insisted on this. Then there were a myriad of other things having to do with it, the question of passports, the question of whether West Germany could represent Berlin in international agreements and in international events and the like, the question of West Berliners having to carry passports of the Federal Republic of Germany, and that whole myriad of issues. One of the most intractable, however, were the ideological issues. Our people wanted to insist that we have a re-guarantee of four power rights over all of Berlin, and over all of Germany for that matter, whereas the Soviet Union insisted that there were no four power rights over Berlin and they wouldn’t use the word “Berlin”. Their idea was that the use of the word “Berlin” meant that there was a Berlin. That they said, “No.” You have, all of Berlin is on the territory of the German Democratic Republic. Part of it, West Berlin, the western sectors are a separate independent state which they don’t control. They own the land, but they don’t control it. it’s under three power control now. The whole differences of ideological issues were at stake with regard to the preamble and all of that so that our differences were very great. I was able, Falin and I worked out where we did reaffirm, we did use the word “Berlin”. We did reaffirm four power rights. The Soviet Union did guarantee access. They guaranteed complete freedom of access, uninterrupted, unimpeded between Germany and West Berlin, the Federal Republic of Germany and West Berlin. We did get in an important thing: that the ties between the Federal Republic of Germany and West Berlin would be maintained and developed, that the West Berliners could use West German passports, that West Berlin could be represented in international meetings. We got in far more than we ever thought we could get. Now that wasn’t due to the brilliance of my negotiating. It was due to the fact that once they realized that we were sincere, they wanted to have an improvement in relations with the United States and they wanted to have the Ostpolitik of Brant’s confirmed. So it turned out that once they were convinced that we were about ready to go forward that they would, we were able to work out a far better agreement than, we had drafted a form of agreement earlier to try to get moving. We got far more than there was in that. 
MR. LARSON: That was an amazing accomplishment. I never did quite understand how we made so much progress in that very short time. It looked like an entire impasse there for a while.

MR. RUSH: A year and a half there of negotiations. Well then just as I was coming to the end of my negotiations with Falin, I had a cable telegram from Henry Kissinger saying, “Stop everything. Delay the meetings. Don’t go any further.” I couldn’t understand it. I was able to postpone some with Falin, but he kept wondering, they started getting suspicious all over again.

MR. LARSON: Oh yes. 

MR. RUSH: The reason for it was that they were just coming to the end of negotiations with China, where we were going to announce President Nixon’s visit to China. Our feeling, we had to wait and see. I didn’t know why, you see. We had to see what the Soviet reaction would be to this, but it came out and the Soviet reaction was very bland. Falin did nothing. Broshenoff didn’t say anything about it. So we were over that hurdle. 
MR. LARSON: Wasn’t that rather surprising that they did not react more violently to this?

MR. RUSH: That to me indicated that they had as a top priority the improvement of relations with us and the improvement of relations with the FRG and the Moscow Agreement and that sort of thing. It was a real indication of that. Meanwhile, Broshenoff, while Falin and I were having these secret negotiations, he and Falin were not friends. He tried to sabotage this twice. We had what you called the Bonn group made up of the political councilors of the ambassadors. They met with Bisninski [sp?] who was Paul Mitz’s [sp?] [inaudible] in the theater nuclear weapons talks, who was political counsel to Broshenoff. Well, one day Bisninski said to Chuck Dean, my political counselor, he said, “There is no point in negotiating the likes of this. This is being negotiated at a very top level.” Dean came back to me and of course I had to put this in a cable and all hell broke loose in Washington because nobody knew what to think. Henry was worried to death. Bill Rogers then decided, Secretary of State, he said that Dobrinan [sp?] had approached him at a party, talking about Berlin and that that was probably what they were talking about. So, we got over that hurdle. Then later on, about a month later, Bisninski again brought up the same thing with Chuck Dean. I had this frantic cable from Henry Kissinger. I had to put all this in cables, you see, going back, saying that this was being negotiated at a top level on the outside. So, I then got in touch with Kissinger, who I had been in regular touch with and said, “This has got to stop.” Then very stern orders went, Dobrinan arranged with Brezhnev put a hiatus on Broshenoff and his whole attitude changed then after he got his orders from Moscow. But in any event, as we were coming near the end, we were going to get together with Falin, and Broshenoff and I had to get together and we wondered how we could do it without it coming out in Germany, East Germany. So, my sister was visiting us and my son. We set it up. We were not allowed to go to Potsdam. I was not allowed to go to Potsdam. Broshenoff invited me to Potsdam with my sister and brother for a visit to see it and that meant my driver couldn’t go. I had to go in the Soviet car. We went to the bridge and then I got in the car with Jane and my sister and my brother and my son. They saw Potsdam while I spent all day with Broshenoff and Falin working on the agreement. Then I had another excuse to do it again with them. That is the only times I met with Broshenoff and Falin together. We got everything worked out. Then the question was how can we get it through the four power talks because I had been working with Jackling and Sauvagnargues to try to keep them informed without them being informed and I had been working with my own people. I decided the way to do this, since the State Department knew nothing about this was to have continuous talks for about two weeks and see if we couldn’t get some motion that way. We had no movement, you see, I had to get the consent of the State Department to do this, and they then agreed to do it, but they didn’t think anything was going to happen, so the Assistant Secretary of State, Marty Hildebrand, for Europe went off on vacation and so did Jim Sutherland who was head of the German desk and the one directly we worked with all the time. Then I held back on reporting to the State Department for several days at a time, during these secret talks which we carried on continuously. In the negotiations I had to tell Broshenoff, “Now, obviously what I’ve agreed to with you and Falin, when Sauvagnargues or Jackling take a position contrary to, I’ve got to agree with them. You’ve got to understand this. Then I’ve got to go off and see if I can work out a compromise and come back.” He understood it and he worked with it. That’s what we had to do, but we were able to improve the agreement some, even by this. I got ahold of Jackling. I couldn’t do it with Sauvagnargues because the French, I couldn’t trust as much. Not Sauvagnargues, but the overall French. I told Jackling that I would be doing a lot of things that he wouldn’t approve of, but I said, “I want you to know that President Nixon has approved everything I do.” They knew I was a friend of President Nixon’s. So he went over to see Douglas Humes, who was the Foreign Minister. And Douglas Humes had voted for him to stay with me. We were able then to bring it around and at the end, we finally reached the final day where we had the agreement in hand after two weeks of hard, hard negotiations. Hard for me because I had to bring them around to my own agreement, you see, pretending to agree with them as Broshenoff sat on the other side. We got some other things that we wanted. Then as I was sitting there at the table on the last night, my political counselor, Chuck Dean, rushed in with this cable from Secretary of State Rogers, saying that they had just reviewed what I had done, that it was a violation of the NSCM. The NSCM is the National Security Council Memorandum approved by the President as to what could be done, that I had violated this right and left, and I had granted, a big issue was whether or not I had to give, we would let the Soviet Union have a consulate in West Berlin. The State Department was absolutely adamant that that could not be, but I had given that and it turned out that it hadn’t caused in problem at all anyway, but it was carefully circumscribed where they could only have a certain number of people, could only do certain consulate things, and so on and so forth. This cable from Bill Rogers said, “Stop everything. Notify everyone at the table that we hadn’t agreed on anything and that he was going to get in touch with the British and the French to tell them that we hadn’t agreed on anything.”
MR. LARSON: What a scenario!

MR. RUSH: I then sent him back a cable saying this would be very foolish to, I didn’t say it that way, I sent a very conciliatory letter. I sent one back to him, explained the agreement to him, and it would be very wrong for him to go out and talk to the British and the French until he got the whole story from me that in my opinion I had not violated this in any way and that I would come back at once to see him. So, I then got back a much nicer cable from Bill saying, a wonderful man by the way, I can understand how this happened, saying he called back in Sutherland and Hildebrand, both first class people. They didn’t know a thing about this, you can understand it.
MR. LARSON: Oh yes. Must have been…

MR. RUSH: They had been bypassed. That had been very wrong I think to have told Bill Rogers about it, but I didn’t do it. That was Nixon’s way of doing it. And Kissinger’s. I understand just how, I would have done the same thing, but I had back a nice cable gram saying, well, he’d listed all these things that I had done wrong that we couldn’t accept, but that he would not talk to the British and French until I came back and talked to him. So I went back and Marty Hildebrand and Jim Sutherland were there with Bill Rogers and I was explaining that they had misinterpreted this and this and this. As far as some things were concerned, he just had to go to the President to resolve some things. I couldn’t make an agreement otherwise. Then I had a call from John Mitchell. Bill Rogers took it. Bill then said, “John wants to talk to you.” John said that the President wanted me to come out that day to San Clemente where he was for the Summer. So I went and told Bill Rogers that I was going out to see the President that day. Well, that changed the tone quite a bit. We continued talking, although they continued to say they wouldn’t agree with my interpretation at all of the contract and that it had to be not agreed to. Meanwhile, people in the State Department knowing about this had gone out and talked to the British and the French who told the people in Paris and London that it was all off, and they talked to the people in Germany that it was all off. Of course Brant knew the whole story. I had kept him informed of everything after every meeting with Falin. He knew everything. I would immediately tell him the whole story. He knew everything. 

MR. LARSON: That was…

MR. RUSH: Meanwhile, Brant sent a very strong cable then to Nixon, that he approved of the agreement fully. Well that stopped them pretty much too, you see. So, I then went out to San Clement. I had dinner with John and Martha Mitchell, had breakfast with Henry Kissinger the next morning, then went in and had a wonderful talk with the President. Then we went over to his house and had a nice talk. I’ve got some pictures out in front of his house talking. Then he issued a statement that approved of the agreement completely, thought it was great agreement and all this, and had all the White House television staff, nationwide T.V. and stuff, like we were at  a press conference and that was the end of it.
MR. LARSON: That was an amazing turn around. In fact, it must have been gratifying to see how much progress you could make in 24 hours almost. 

MR. RUSH: Well as you look back on it, now, Sy [Seymour] Hersh and his book, has said that Henry arranged to keep Bill Rogers out of it to humiliate Bill Rogers. I don’t think that accurate. I told Sy that myself. I do think it was very wrong not to tell Bill Rogers, the Secretary of State, in charge of the negotiation, and tell him not to tell anyone else. He wouldn’t have told anyone, but that was Nixon’s way of doing it. I couldn’t change it. As ambassador, my instructions, all ambassadors get instructions to the effect that they are the personal representative of the President to that country, that normally they report through the Secretary of State, normally. Normally they report to the President through the Secretary of State, but the President reserves the right to have them report to them directly when he wants them to, and that’s what he did. There was nothing I could have done about it. Plus, if I had not been a friend of Nixon’s and had not known him, we could not have had an agreement, because obviously a Foreign Service Officer if he’d tried to do this would have known that the minute that Nixon was out of office, he’d be fired. He’d be through. 

MR. LARSON: Oh yes. 

MR. RUSH: And he wouldn’t do it anyway. In my case, if the President wasn’t going to back me when he didn’t want me to do it, I wouldn’t want to stay in the government anyway. I wouldn’t have worked for a president who didn’t back me up. 

MR. LARSON: Yes. Well, that’s one of the advantages to having political appointees who have much more freedom than a career diplomat would have in very complex issues such as this.
MR. RUSH: But I had a very fine letter from the President about it and then I was looking forward to a period of time where I would be in Germany and have a little more time to myself, because I had been working hard on this. You see, the Ambassador of Germany has Germany as his main job, being Ambassador to Germany. Secondly, NATO is, most of our troops, Air Force and Army are in Germany. So, I was deeply involved in NATO and the military. The third one is, in essence, high commissioner for Berlin, where you deal with the British, the French, the Soviet Union, and of course the Federal Republic of Germany. In my case, with the Berlin Agreement, all of them in a period of transition, I had been working very, very hard without a vacation really for a long, long time. When we did have a chance for a vacation, Jane and I, instead of coming back here, we would go to the Soviet Union, or to Poland, or to Czechoslovakia, or Hungary, or the like to get acquainted with the countries. So I was looking forward to a period of normal ambassadorship when I had this call to come back to Washington. I saw John Mitchell who said President Nixon wanted me to be Deputy Secretary of Defense.  Earlier Jay Packard had to resign for various financial reasons and that I would be either Secretary of Defense or Secretary of State at the end of the first term if the President was re-elected. I said I didn’t want to be Secretary of Defense because, for several reasons, I didn’t want to sell all my stock. We then arranged with Stennis who was told this and he agreed to waive my selling of any of my stock, since I would only be there one year, and then would be Secretary of State. So he waived it and I didn’t have to sell any of my stock. I then went in as Deputy Secretary of Defense and then I found out that Nixon had lost confidence in Mel[vin] Laird who is a very top man, wouldn’t see Mel alone. I was the one seeing Nixon and having to go back to talk to Mel about things. I was the one that [inaudible] would call up and I had to handle it then with Mel Laird which put me in a very tough spot.
MR. LARSON: That was an impossible situation.

MR. RUSH: But Mel and I were good friends and he didn’t know that I knew the situation between him and Nixon, but I did. We handled it very well. For example, when the big invasion came of, from the North of Vietnam in April of 1972, President Nixon called me up and I took with me Tom Moore. He was mad as hell. He thought he had been deceived by the State Department. They didn’t inform him that this was coming. I assured him that that was not true as far as I knew. Tom Moore said it certainly wasn’t true. We then went back and the New York Times mentioned I had been called in by the President. All the rest of the press said that Mel had been called in by the President. Mel had told the rest of the press that, you see. Then when the President decided early in May to renew the heavy bombing of North Vietnam, to [inaudible] the harbors [inaudible] he called, I guess [inaudible] called up the State Department that I was the first one to go on television to explain this to the country on the Today program the next morning. That one of course, it was clear that I was going instead of Mel. The Defense Department just couldn’t understand why I would be going over there instead of Mel. So I did not have a bowl of roses in the Defense Department. But Mel Laird is a man of great ability and was a hell of a, a great Secretary of Defense. He and I got along very well, and we lived with this thing. Tom Moore and Mel Laird were not friends either, which made it also difficult. Tom is also a top man. Tom and I worked very closely together and Tom knew the whole story. Then along came the election. This is in Bob [H.R.] Haldeman’s book in full and then to a degree in [John] Ehrlichman’s book. We, the President then had this overwhelming reelection and he then issued this [inaudible] in Haldeman’s office that everyone was to resign. You remember the [inaudible]?
MR. LARSON: I remember that. I can remember Captain [Caspar] Weinberger trying to explain this to a group of about 100 people in this category. It was very interesting.
MR. RUSH: The President called me out to Camp David and I was to be Secretary of State and the Bob Haldeman story is, and I take his word for it, that, oh, Henry Kissinger was pressing for me to Secretary of State. He hated Bill Rogers so much and he didn’t think he had a chance to be. Bill then told, Bill Rogers I’ve become a very close friend of and admire a great deal. I think he had a very raw deal, but Bill Rogers told Haldeman, according to Haldeman that he didn’t want it to appear that Kissinger had won this battle. He wanted to stay on for a while and it was agreed that he would stay on until May as Secretary of State, then after I would become Secretary of State. Meanwhile, I would go over and be Deputy Secretary of State. Kissinger mentions this about my going to be Secretary of State once in his first book, and in his second book, he mentions it four times. I don’t know whether you’ve read his books.

MR. LARSON: No, I haven’t read them.

MR. RUSH: Well, it’s in there, and it’s in Hersh’s, Samuel Hersh’s book, and it’s in Ergem’s [sp?] book, and it’s in Haldeman’s, in detail. So this is not new stuff, but I’ll tell it anyway. So, I went over to be Deputy Secretary of State and Bill Casey who wants to be my Deputy Secretary of State became Secretary for Economic Affairs. Then Watergate hit with a bang and May was coming on and what I was told by Al Haig was Henry had gone to the President and said unless he was made Secretary of State, he was going to have to leave. The President felt he couldn’t let Henry leave because he was the strongest asset with the press, with television and everything. So he made him Secretary of State. Henry’s version of it is in the first chapter of his second book, if you want to read it.
MR. LARSON: Oh yes. 

MR. RUSH: It’s very interesting to read. I first got word of it from Al Haig who called me from San Clemente and then Bill Rogers who was very angry about it and Adele was very angry about it. She commented about how the President didn’t live up to his word, having promised me that I would be. Henry was Secretary of State and the first thing he did, well I called him and congratulated him, and the first thing he wanted to do was come in and see me and asked me to continue as Deputy Secretary of State. I agreed, because Henry and I have always worked well together. We did while I was Deputy Secretary and he was Secretary. We then had almost at once, you remember that fall, the invasion, the Yom Kippur War where Israel was almost defeated. With our massive airlift and otherwise we were able to prevent that defeat. Henry was shuffling a great deal and I was running the State Department. In December of 1973, I had a call from Al Haig who was Chief of Staff to President Nixon. I talked to Al and Al said the President wanted me to come over and be on the National Security Council in the Cabinet, and Councilor to the President, and defender of the President, take over all of the Watergate, everything that had to do with Watergate, all the legal problems, so he and Al could concentrate on his being President. I said, “Well, Al…” I told Al, I hadn’t practiced law for years on end, never was a criminal lawyer and so forth. He said, “That’s the way it is. He wants you to do it.” I then talked to the President and told him this. He said, “Which is more important?” I said, “I’m running the State Department. Who’s going to run it?” He said, “Who’s more important? Me or the State Department?”  I said, “Well, of course, you are.” So, I agreed to go over. I read some tapes that week. This was the week before Christmas and then Al called me up on Thursday before Christmas. Christmas was on Tuesday that year. I remember that distinctly. He said, “The President wanted to announce my appointment on Friday.” I said, “Well, have you told Henry.” “Well, no.” I said, “You can’t tell, you can’t do this. I’ve been running the State Department. Henry’s been relying on me and everything. To just jack me away and not tell him would not be fair.” I said, “You’ve got to tell him.” He said he would talk to the President. He went back and talked to the President and the President agreed we would wait until Henry got back before announcing it. Henry came back Saturday and called me. He had a terrible cold, wanted to know if I wanted to do it. I said, “The last thing in the world I would want.” I said, “Henry, if you could possibly keep me out of this, do so.” He said he would do what he could. He called me Sunday and said he hadn’t made any headway with the President. I then got a call from Al Haig saying the President wanted to announce this on Monday. I said, “Well, Al this doesn’t make any sense, that’s Christmas Eve. To have this big announcement on the press on Christmas Eve was the worst possible time.” I said, “Wait until after Christmas.” He said he would talk to the President again. He called back and he said the President agreed to wait until Wednesday, until after Christmas. So, I didn’t hear a word then from the President, or Al Haig, or from Henry. I went to the office on Wednesday and I called in, about 11:30, I called in my staff and told them what was going to happen, that I was going over to the White House, and so on, and so forth. It would be announced at 12 o’clock noon at the press conference. Well, 12 o’clock came and it wasn’t announced. Al called me about 12:15 and said that Henry had gone to the President and said that of course what the President wanted had to be done, but that he could not continue shuttling in the Middle East if I left the State Department. There was no one there to run the State Department. The President decided that the country came first and that I would stay in the State Department. I’ve often wondered what would have happened if I had gone over. First of all, I would have insisted what we did in Union Carbide, that we had destroyed all the tapes at once. That might have changed the whole course of history. 

MR. LARSON: Oh yes. Of course there was adequate reasoning, because on those tapes there must have been instances where heads of state or very prominent people would have compromised our international affairs terribly. I would say that countries would have never trusted us again. 

MR. RUSH: But no matter if we had done that, you can be sure that I would have been destroyed as much as possible by the press because they were so furious. They were so anxious to kill the President. They would have kept this drum beat up. I would have had a hell of a tough time, but anyway that worked out. Incidentally, Dick Valeriani, I may have gotten this from Henry, he wrote this up little bit in his book, My Travels with Henry. So, you can get something out of that.

MR. LARSON: Very interesting. 

MR. RUSH: Then Henry and I worked well together in the State Department, but in May of ’74, the President called me over and Al Haig called me over first and wanted me to be Council for Economic Policy, be in the Cabinet, and be on the National Security Council. I was so interested in that and be in charge of all, be the presence, overall coordinator and spokesman, chief spokesman for economic policy, domestic and overseas, which put me in a head-on collision with Henry Kissinger, if I pressed it too much. I very gladly accepted. I said, “Have you told Henry?” They hadn’t told Henry, but this time, they just called him and told him. I went over to the White House then in May and was there throughout that traumatic period of Watergate. I would talk with the President. Went out with him on the Sequoya, go out to Camp David with him, went out to San Clemente for the Summer with him, and during all that period of time, I had private talks with him. We often would go over to the executive office building where he had big offices and he would put his foot up and he would smoke his pipe. He smokes a pipe. He never did in public, but in private, and we would talk. I never heard all these expletives, which really was never more than a few four letter words like shit, you know, or damn, or God damn, or this or that. They should have left the words in, but anyway. He never used anything near as much as the other presidents, like Lyndon Johnson, but in any event, he was always perfectly calm, never discussed Watergate with me, in all this period that I was Council for Economic Policy, when I was in San Clemente. Then along came the decision of the Supreme Court denying Presidential privilege for these tapes and the like of that. That we knew was the end, pretty much the end. I understand that Warren Burger told someone, it wasn’t me, that he owed more to Dick Nixon than any man because Dick Nixon had made him Chief Justice, the highest job in law that one can have, and yet he had been the one to destroy the President with his opinion. Very traumatic, but there it was. Then we came back to Washington and I was not deeply in the Watergate final sessions, although Al kept me informed and then Jane and I were there of course when the President resigned and when he gave his farewell speech and the like and Ford became President. I never knew Ford intimately, but I liked him very much, but I talked to President Ford. I saw him every day almost because of the economic situation. While I was Council for Economic Policy for President Nixon, I said I can’t maintain control unless I am the one that they have to go through and you don’t see them individually and so forth. That worked with Nixon. He wouldn’t see anyone unless I took them in, but I set up with Ford where I would take the whole group in and try to prevent the individual going to the President. We had the group there and everyone heard what everyone else said. I tried to work it out in advance, but Ford was a wonderful man. It was obvious to me that they were going after Al Haig in such a cruel way, that staff that Ford had brought in with him, who themselves wanted the power that Al had and that I had. I knew I was in line, and I told the President that.  We had been there a long time and wouldn’t continue. I didn’t want to continue in the White House as Council of Economic Policy. I told him that I really wanted to be an ambassador again, get out of Washington. My first choice was France. My second choice was the United Kingdom. Jack Irwin was not too happy with Kissinger. They didn’t get along. Kissinger kept him out of everything. So, Al thought that Jack wanted to resign because of Kissinger. You couldn’t work with Kissinger. Al had, Jack had told me when I was Deputy Secretary of State that he was having great problems with Kissinger, didn’t know if he could continue or not. So, what Al told me that Jack Irwin then was going to leave and that England I could have had too because [Walter] Annenberg was going to leave, that I could have France. So, I accepted gladly. I talked to President Ford about it at a little dance he gave for Nelson Rockefeller on the second floor of the White House facing out over the Mall, on the back part as you call it of the White House, the South Lawn, over the South. I told him I would accept and I was looking forward to it. We had a nice talk. This was Wednesday. Well usually this takes a matter of weeks. You’ve gone through it, for the FBI to restudy you and everything, but on Monday I went into the office and I had a call from Jerald terHorst, who was the Press Secretary for the President, President Ford, saying, “Do you want to have that conference on Economics in view of the announcement tomorrow?” I said, “What announcement?” He said, “The announcement of your appointment as Ambassador to France.” I said, “You can’t announce that yet. Have you told Jack Irwin? You haven’t cleared it or anything.” He said, “No, the President wants to announce it tomorrow, because he wants to announce the appointment of Al Haig as Supreme Allied Commander of Europe, SACEUR, and along with that announce your appointment to France, George Bush’s appointment as representative to China, and John Sherman Cooper’s appointment as Ambassador to East Germany.” I said, “Oh. Fine. That’s fine with me. So, I better not have the press conference on economics.” Although Ford had asked me to stay on until I went to France and out the announcement came. I was very surprised to not hear anything from Jack Irwin for about two weeks. Then Jack called me and I said, “Jack, thanks very much.” He congratulated me. I greatly admire Jack Irwin and I said, “I knew you were unhappy with Henry and were going to leave.” He said, “No, I wasn’t going to leave.” He said, “I had decided that I was going to stay.” Then I found out that he hadn’t had a chance to tell anyone in France before the announcement came out. It was very humiliating to him and just a terrible thing to do.

MR. LARSON: That’s almost incredible.

MR. RUSH: It is. I said, “You know, Jack, the President wants me to, I’m chairman of the steering committee for this Economic Conference, the Joint Congressional Executive Steering Committee for President Ford’s upcoming Economic Conference at the end of September.” I said, “I won’t be coming over until mid-August. I can’t get rid of this economic stuff until then. So, that will give you plenty of time for your farewells and everything, farewell party.” He thanked me. It turns out that they did the same thing with Andy Goodpaster who was going to retire in May of the following year as SACEUR at the end of his four year term and without his having a chance to do anything or say anything. He’s one of the finest men you will ever meet, this thing came out, humiliating him very badly, in all the European countries. He was furious. He was so furious that he didn’t attend the swearing in ceremonies of Al Haig later on in the year. It was really just a terrible way to handle things. The Ford staff was the one responsible. We went on through the economic summit conference then at the end of September and I carried on into October and I was sworn in and we went to France. There we, we were there, I was ambassador until April of 1977 and had a really most pleasant part of my public life. Henry and I worked well together. Every time he came, he stayed with us, he and Nancy. He never saw the President without taking me along. I was informed and it worked out very, very well. He was pretty nasty to most ambassadors, treated Martin Hillenbrand terribly. He wouldn’t take Marty with him to see the Chancellor, didn’t ever sit in the House, and just downgraded his ambassadors very badly, but he and I got along very well. It was a very exciting time because I’ve been going on too long already.
MR. LARSON: Oh no. This is a fascinating exposition. 
MR. RUSH: Giscard d’Estaing, there were some very interesting things with him. I remember once when Meterov [sp?] had been defeated by Giscard d’Estaing for vice president by just a percentage point or so, but Meterov would not see Giscard d’Estaing. When I went to Germany, I found the SPD had been slighted by the Americans because they had never been in power. So, I immediately started seeing Brant and Schmidt and others and then they were in power and this helped me a great deal as ambassador. So, I had Meterov in for lunch with his top lieutenants a few minutes after I arrived. As we were sitting there at a very nice lunch, nice talk, it turned out that Meterov was very pro-NATO, anti-Soviet, very pro-United States, compared to Giscard d’Estaing and a message was brought in which he then showed me and Chirac had come out of a Cabinet meeting with the President, and I knew the President from the [inaudible] and lost a bitter attack against Meterov for being willing to have lunch with the American Ambassador, but he wouldn’t see the President of France. The Press wanted to come into the courtyard. I wouldn’t let them, but Meterov went out and talked with them. It was a little to do for some time. That’s just a little bit. One of the most humiliating things was when we worked out, Henry Kissinger with President Giscard d’Estaing, that they would cooperate with us on covert operations to save Angola from the Cubans and the Soviet Union, not the Cubans at that point, and the Soviets hadn’t done too much flagrantly up to that point. It was agreed that the French would supply helicopters, material and the like to Zimbabwe and we would have Angola and we would pay for it. We had the money. Then the Congress passed the Clark Amendment hearing about some of this and cut off all funds for Angola. So, we were left leaving the French holding tens of millions of dollars of debt from us that we couldn’t pay. 
MR. LARSON: Well, that’s an incredible story.

MR. RUSH: It’s an incredible thing. 

MR. LARSON: The loss of Angola as a terrible blow to us.

MR. RUSH: Almost immediately, the Soviet Union started putting forces in Angola, started bringing in the Cuban troops, started overtly taking over Angola and that was that. It was a shameful performance. Then when I was, when Carter was elected President, I was determined not to serve under him, of course, but he treated me very nicely, but in any event, with the [inaudible] in Italy and several ambassadors, they had messages to leave the country before Carter was inaugurated, to leave their country, humiliating.

MR. LARSON: Terrible.

MR. RUSH: That’s one reason we formed our Council of the American Ambassadors, which I am co-chairman of, you know, to help prevent this sort of thing.

MR. LARSON: Oh yes.

MR. RUSH: In my case, I resigned and didn’t have to send the President a letter of resignation, didn’t hear anything, and then February came, near the end of February. So, I wrote the President and said I’m leaving on March 15. Meanwhile, I made plans and other things. I said I would stay on a while to appoint my successor, because I know how bad it is to have an [inaudible] and it appears to the country, we don’t care for them, it’s insulting to them, but I don’t want to stay a moment longer than March 15. I then had one of the nicest letters back from Carter you could imagine thanking me for my services. It was really courteous and as praise-worthy as you could ask for.

MR. LARSON: That’s an interesting point there.

MR. RUSH: At least he treated me well. When I came back, we wondered just what to do. Jane and I lived our entire married life in New York. I was still a resident officially of New York, but I wanted to stay in foreign affairs, so I decided to stay in foreign affairs and accepted the chairmanship for the United Council which has been, is very active in that, and I’ve enjoyed that very much, and got into various other things. I’m very fond of Warren Burger, the Chief Justice, so I accepted the chairmanship of the Supreme Court Historical Society and am on his Supreme Court Commission for Judicial Fellows, chairman of the Personnel Committee and the [inaudible] Review Committee at the Smithsonian, which he is chancellor of. I couldn’t, he wanted me to be a regent, but they only allow two from the District of Columbia and they had their two. He thought I could go in from Vermont, but I can’t. I’m not a resident of Vermont. I’ve stayed active in many aspects of foreign policy across that way and in diplomacy, including the history for the study of diplomacy, which I’m on the board of at Georgetown and this new American Council for Contemporary German Studies at Johns Hopkins, which is organizing. I’ve been in touch with President Nixon. He’s had Jane and me to his first private dinner. Since then he’s only had men, where he’s had these small private dinners. I’m on the board of his Presidential Archives Foundation. The Richard Nixon Presidential Archives Foundation as a charter director. I’m working on that some. I’m a great admirer of President Nixon, and otherwise am continuing to be active at the age of 84 and will continue…

[End of Interview] 
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